

Sample letters to Bishops or Archbishops

1. English sample letter requesting divestment. Feel free to edit.
Sections in green are suggestions where you can insert your own local context.

To find the mailing address for your bishop or archbishop visit the Canadian Conference of Catholic Bishops website, here www.cccb.ca .

In correspondence, a bishop is referred to as "Your Excellency" and an Archbishop as "Your Grace". Alternatively, all bishops/archbishops can be written to using "Most Reverend".

PLEASE MAKE A COPY BEFORE YOU EDIT SO OTHERS CAN USE THE SAME SAMPLE LETTER. THANK YOU!

2. Modèle de lettre française demandant le désinvestissement. Les sections en vert sont des suggestions dans lesquelles vous pouvez insérer votre propre contenu local.

Pour trouver l'adresse postale de votre évêque ou archevêque, visitez le site Web de la Conférence des évêques catholiques du Canada, ici <https://www.cecc.ca/a-propos/coordonnees/>.

Dans la correspondance, un évêque est appelé *Votre Excellence* et un archevêque *Votre Grâce* . Alternativement, tous les évêques / archevêques peuvent recevoir une lettre en utilisant *Très Révérend* .

VEUILLEZ FAIRE UNE COPIE AVANT D'ÉDITER LA LETTRE AFIN QUE D'AUTRES PUISSENT UTILISER LA MÊME LETTRE TYPE. NOUS VOUS REMERCIONS DE VOTRE ATTENTION.

Most Reverend xxxxxxx
Archbishop/Bishop of
XXXXXXXXXXXX
XXXXXXXXXXXX
XXXXXXXXXXXX

Date

Your Excellency (or Your Grace),

I am writing to ask you to consider taking personal and diocesan action on an emerging concern in your important ministry as head of our (arch)diocese.

As you may have heard, due to the worsening climate emergency impacts here in Canada, concern with burning fossil fuels is gaining strength. In March 2023, the Intergovernmental Panel on Climate Change reported that the atmospheric concentration of carbon dioxide was higher than at any other time in at least two million years and is continuing to rise. In May, Canada's 2024 National Inventory Report of greenhouse gas emissions showed that Canadian emissions from the oil and gas sector [actually rose](#) in 2021, in 2022 and 2023 to 31% of Canada's total emissions. The UN Secretary General has called for a "global phase-down" of existing oil and gas production. Many Canadian cities [\(include yours if a rally is planned\)](#) will see [POWER UP, 350.org](#) or [Fridays for Future](#) youth demonstrations calling for a shift to renewable energy.

In the UK already 10 of 22 Catholic dioceses have publicly divested financial assets from fossil fuel companies. Cardinal Robert McElroy, Bishop of San Diego, is the first to do so in North America. The Bishops of the Philippines issued a Call for Unity and Action in 2022. At least eight Canadian religious congregations also have publicly committed to divestment from fossil fuels.

In his encyclical, ***Laudato Si'***, Pope Francis asked Catholics to align our investment policies with the moral imperative to care for Creation.

[\(If you can find some local examples of divestment from Catholic or other denominations or post-secondary institutions, write your own paragraph here. Agnes can help you find examples near you.\)](#)

Whereas I have no direct knowledge of the Archdiocese's financial holdings, I do know that with expert advice, it has become increasingly common to take the decision to divest and reinvest in ethically appropriate financial products. (My own family took this step a decade ago, when financial advisors were not fully engaged in divestment options.) [\(This paragraph is optional but stating your own commitment, whatever that might be, shows your integrity around this issue.\)](#)

In ***Laudato Si'*** Pope Francis asked Catholics to align their investment policy with the moral imperative to care for Creation. Francis said the "use of highly polluting fossil fuels – especially coal, but also oil and, to

a lesser degree, gas – need to be progressively replaced without delay” (*Laudato Si’* 165). Consequently, this entails “spreading the use of ethical, responsible, and integral criteria for investments, avoiding the support to companies that harm...environmental ecology (for example fossil fuels.)” ([“Journeying Towards Care of Our Common Home](#), Five Years after *Laudato Si’*”, Interdicasterial Working Group of The Holy See on Integral Ecology, p. 178, 179.)

On October 4th, 2023 Pope Francis in his Apostolic Exhortation, *Laudate Deum*, said “We need to rethink among other things the question of human power, its meaning and its limits. For our power [in the hands of some] has frenetically increased in a few decades. We have made impressive and awesome technological advances, and we have not realized that at the same time we have turned into highly dangerous beings, capable of threatening the lives of many beings and our own survival.” LD28

Bishop Jon Hansen, Diocese of Mackenzie-Fort Smith in the Northwest Territories, reflects, “As a bishop in a northern Canadian diocese, I have been able to witness, firsthand, the devastating effects of climate change. Churches are sinking into the melting permafrost. Residents of our coastal communities are being displaced from their homes due to the shoreline being eroded into the sea. This is taking place at a rate which is outpacing the worst predictions of the researchers who have come to study the phenomenon. At the same time, I am faced with the difficult realization that, in the far north, we are currently dependent on fossil fuels both for our livelihood and survival. While we uneasily hold both these realities in our hands, it is clear that, looking ahead, it is an unsustainable way of life.” He implores fellow Bishops, “For this reason I strongly encourage the divesting of financial investment in fossil fuels towards supporting the development of more environment friendly, sustainable, and renewable energy sources. Please consider this move in your own diocese as we work together towards a better future for our common home.” (Bishop Jon Hansen, C.Ss.R. March 7, 2024)

Bishop xxxxx, your leadership on this critical issue will begin a significant ripple effect that will remove the moral license and help diffuse the power of the oil and gas lobby with Canada’s politicians. The

A call for Unity and Action amid a climate emergency and planetary crisis

Thus, we affirm our commitment to divest from coal and other destructive industries, and urge the whole Body of the Church to:

- Examine all banks and institutions in whom we have entrusted financial resources, and assess the social and environmental implications of their financing activities;
- Use our position as shareholders, clients, or stakeholders of financial institutions ... to demand for policies and plans to phase out their exposure to coal, fossil gas, and destructive energy in line with the 1.5°C ambition;
- Steer resources of the Church to genuinely sustainable ventures by actively urging financial entities to adopt sustainable finance policies and invest in renewable energy and ecological restoration and protection efforts:

For the Catholic Bishops' Conference of the Philippines:+

PABLO VIRGILIO S. DAVID, D.D.

Bishop of Kalookan, CBCP President,

28 January 2022

expansion and continued financial support of an industry who uses its power to willfully neglects the cry of the earth and the poor cannot continue unabated.

You can begin simply by aligning your own, personal retirement savings to reflect integral stewardship of creation. The Mouvement Laudato Si' Movement – Canada has prepared a helpful tool to begin the task of assessing personal and diocesan financial assets with a lens to ecological health. It is the [Catholic Eco-Investment Accelerator Toolkit](#).

(Find a way to praise any support your bishop has already shown for Laudato Si' and encourage words to be translated to action.)

Sincerely yours in Christ,

Your name

Your return address

Any other contact info you want to provide

Invite your Bishop to pray for you, your work and ministry, and offer prayers for him.

Other quotes you can use, drawn from a letters by Andrew Conradi and Joe Gunn:

More than 40 faith organizations from around the world, over half of them Catholic, have pledged to divest from fossil fuel companies. The Vatican bank has said it does not invest in fossil fuels and many Catholic dioceses and educational institutions around the world have taken similar positions. See also this link:

<https://www.vaticannews.va/en/church/news/2022-07/multimillion-divestment-from-fossil-fuels-catholic-organizations.html>

The Laudato Si Movement wrote to the Vatican's Secretary of State on June 23 asking that official support for the **Fossil Fuel Non-Proliferation Treaty** initiative be publicly announced. Cardinal Czerny, Prefect of the Dicastery for the Promotion of Integral Human Development expressed his approval.

Hilda Koster, St. Michael's-Regis College theology professor wrote in an email to *The Catholic Register* that action or inaction on climate change is "... an issue that touches upon the very core of the Christian faith. Theologically, climate change is about our relationship with God as Creator and sustainer of this wondrous planet. Deciding to continue to take part in the destruction of the conditions for the flourishing of life is a decision against God's creation and, hence, against God."

Your Grace, I quote here from the Laudato Si' Prayer Book, Stations of the Cross: Ecological Way of the Cross, 10th Station by Br Ben Ayodi, OFM (Cap): "Just as Jesus was stripped of his clothes and dignity, so too the earth is stripped of its minerals and nutrient rich topsoil. Help us to seek and develop a just transition to renewable forms of energy and restrain our consumption so that the earth may be restored to its glorious bounty."

In Canada, the Church does have opportunities to act, said Mouvement Laudato Si' Movement – Canada co-ordinator Agnes Richard. With the help of MLSM's [Catholic Eco-Investment Accelerator Toolkit](#), any diocese, Catholic school board or institution can begin to line up its investments with the clear teaching of the Roman magisterium on the environment.

Most recently Pope Francis has expressed increased anxiety that our efforts may not be proceeding as rapidly and as fully as science demands. He stated in *Laudate Deum* #55: "...the necessary transition towards clean energy sources such as wind and solar energy, and the abandonment of fossil fuels, is not progressing at the necessary speed. Consequently, whatever is being done risks being seen only as a ploy to distract attention."

The Pontiff was unable to go to COP28 in Dubai, due to bronchitis, but his statement was read there, calling for "the elimination of fossil fuels" as one of 4 steps necessary for the ecological transition (also energy efficiency, increased use of renewables, education in lifestyles less dependent on fossil fuels.) In short, with the pope calling for the "abandonment" and the

“elimination” of fossil fuels, surely we must act.

Every bishop should decarbonize his diocese — and other Catholics can help!

webinar <https://www.youtube.com/watch?v=L3qrZgMdWow> and

[EarthBeat article](#)

<https://www.ncronline.org/earthbeat/viewpoints/every-bishop-should-decarbonize-his-diocese-and-other-catholics-can-help>

Canadian Climate Institute comments on the Government of Canada’s 2024 National Inventory Report

<https://climateinstitute.ca/news/evidence-of-progress-canadian-emissions-down-from-peak-as-economy-decouples-emissions-from-growth/>

Révérendissime xxxxxxxx

Archevêque/évêque de

Xxxxxxxxxxxxxx

Xxxxxxxxxxxxxx

xxxxxxxxxxxxx

Date

Votre Grâce,

Je vous écris pour vous offrir ce qui je l’espère s’avérera une mise à jour utile sur un enjeu émergent significatif pour votre ministère à titre de primat de notre archidiocèse.

Vous êtes probablement déjà informé du fait qu’en raison de l’augmentation des impacts délétères de la crise climatique ici au Canada, la mobilisation relative au fait d’utiliser des combustibles fossiles gagne en importance. En 2023 mars dernier, le panel intergouvernemental sur les changements climatiques a rapporté que la concentration atmosphérique de dioxyde de carbone était maintenant plus élevée qu’à toute autre époque depuis au moins deux millions d’années, et en constante hausse. En mai, le rapport-inventaire national sur les émissions de gaz à effet de serre du Canada pour 2024 a démontré que les émissions canadiennes, du secteur pétrolier et gazier, [ont augmenté](#) en 2021, en 2022 et en 2023 pour atteindre 31 % des émissions totales du Canada. Le secrétaire général de l’ONU a demandé « une diminution planifiée globale » de la production de combustibles fossiles. Plusieurs villes canadiennes ([inclure la vôtre si un ralliement est prévu](#)) tiendront des démonstrations [POWER UP 350.org](https://powerup350.org) et [Fridays for Future](https://fridaysforfuture.org) incitant à utiliser des énergies renouvelables.

Je vous écris pour vous demander si notre diocèse / archevêque s’est désinvesti des investissements dans les combustibles fossiles, ou si nous prévoyons de le faire ? J’espère certainement que notre église

pourra franchir cette étape.

Au Royaume-Uni, par exemple, 10 des 22 diocèses catholiques ont déjà

**Appel à l’unité et à l’action
en réponse à l’urgence climatique
et la crise planétaire**

Par la présente, nous affirmons notre volonté de désinvestir des industries du charbon et autres industries environnementalement destructrices, et enjoignons l’ensemble du corps de l’Église à :

publiquement posé ce geste, 2 autres diocèses ont déclaré n'avoir dans leur portfolio d'investissements aucune somme liée à l'industrie des combustibles fossiles. Les évêques des Philippines ont publié un Appel à l'unité et l'action à ce sujet en 2022.

(Si vous pouvez trouver des exemples locaux de désinvestissement de la part d'institutions catholiques, postsecondaires ou autres, veuillez ajouter ici un paragraphe à ce sujet. Agnes peut vous assister à identifier des exemples près de chez vous.) Nous savons par ailleurs qu'au moins huit congrégations religieuses canadiennes ont fait de même.

Ne possédant aucune information sur les avoirs financiers de l'archidiocèse, je sais toutefois qu'avec l'aide d'expertise conseil, prendre la décision de désinvestir des industries fossiles pour réinvestir dans des produits financiers éthiquement responsables est maintenant beaucoup plus commun. (Ma propre famille a franchi ce pas il y a une décennie, alors que les conseillers financiers n'étaient eux-mêmes pas très informés en matière d'options de désinvestissement fossile.) (Ce paragraphe est optionnel, citant votre propre engagement, peu importe la forme que celui-ci prend, et démontrant votre intégrité par rapport à cette question.)

Dans sa lettre encyclique *Laudato Si'* le Pape François implore les catholiques d'accorder leur politique d'investissement à l'impératif moral de la sauvegarde de la création. François enseigne que « l'usage des combustibles fossiles hautement polluants – tout particulièrement le charbon, mais aussi le pétrole et, à un moindre niveau, le gaz naturel – doit faire l'objet d'un remplacement progressif dans les plus brefs délais » (*Laudato Si'*, no. 165). Ceci implique, en conséquence, « d'élargir l'usage de critères éthiques, responsables, et intégraux pour les investissements, pour éviter de soutenir les organisations qui endommagent l'écologie environnementale (les combustibles fossiles, par exemple) » (« [En chemin pour la sauvegarde de notre environnement commun](#), cinq ans après *Laudato Si'*, » Groupe de travail interdicastériel du Saint-Siège sur l'écologie intégrale, pp. 178-79).

Le 4 octobre, dans son exhortation apostolique *Laudate Deum*, le Pape François a déclaré que « nous devons repenser, entre autres choses, la question du pouvoir humain, sa signification et ses limites. Car notre pouvoir [entre les mains de certains] a augmenté de manière frénétique durant les dernières décennies. Nous avons fait d'impressionnantes avancées technologiques et n'avons pas réalisé que nous sommes par le fait même devenus des êtres hautement dangereux, capables de mettre en danger la survie de plusieurs autres espèces de même que la nôtre » (*Laudate Deum*, no. 28).

Jon Hansen, évêque du diocèse de Mackenzie-Fort Smith dans les Territoires du nord-ouest, soutient ce qui suit : « en tant qu'évêque d'un diocèse du grand nord canadien, je suis témoin oculaire des effets dévastateurs des changements climatiques. Nos églises s'enfoncent dans le pergélisol qui est en train de fondre. Les résidents des communautés côtières sont expropriés en raison de l'érosion de la côte, qui sombre toujours davantage dans l'océan. Ce phénomène se produit à un rythme qui surpasse les pires prédictions des scientifiques dont les recherches se concentrent sur l'étude de celui-ci. En même temps, je suis confronté à la dure réalité de notre dépendance aux combustibles fossiles pour notre subsistance et notre économie. Alors que nous soutenons inconfortablement cette tension, il est clair, lorsque le futur est pris en considération, que ce mode de vie n'est pas durable. » Il implore donc ses confrères évêques ainsi : « Pour ces raisons, je vous encourage fortement à transférer vos investissements de l'économie des énergies fossiles vers celles qui supportent l'émergence d'un environnement sain et durable, et les sources d'énergie renouvelables. Veuillez prendre le temps de considérer sérieusement un tel transfert au sein de votre diocèse, en tant que contribution significative à notre travail commun en vue d'assurer un futur meilleur à notre demeure commune. » (Évêque Jon Hansen, C.Ss.R., 7 mars

2024)

Votre leadership sur cette question urgente induira un effet domino en mesure d'éliminer le soutien moral envers et d'atténuer l'influence des groupes de pression favorables aux combustibles fossiles auprès des politiciens canadiens. On ne peut permettre à l'expansion et au soutien financier d'une industrie qui use de son influence pour négliger sciemment le cri de la terre et des pauvres de se poursuivre sans offrir de résistance.

Vous pouvez poser un premier geste significatif en accordant vos propres investissements personnels en vue de la retraite à une perspective de gestion intégrale de la création. Le Mouvement Laudato Si' Movement – Canada a lancé un outil pour faciliter l'évaluation des avoirs financiers personnels et diocésains prenant en compte la santé écologique. Il s'agit de [l'Accélérateur d'éco-investissement catholique](#).

(Trouvez une manière de louer toute forme de soutien déjà accordé par votre évêque à Laudato Si' et enjoignez-le à passer de la parole aux actes.)

Cordialement en Christ,

Nom

Adresse postale de retour

Informations supplémentaires (contact)

Invitez votre évêque à prier pour vous, votre travail et votre ministère, et faites des prières pour lui.

Autres citations dont vous pouvez faire usage, tirées de la lettre d'Andrew Conradi adressée à l'évêque Gary Gordon :

Plus de 40 organisations à travers le monde, la moitié d'entre elles étant catholiques, se sont engagées au désinvestissement fossile. La banque du Vatican a déclaré ne pas investir dans les combustibles fossiles et plusieurs diocèses catholiques et institutions d'éducation ont adopté une position similaire. Voir également le lien suivant :

<https://www.vaticannews.va/fr/monde/news/2023-04/energies-fossiles-il-est-urgent-de-desinvestir.html>

Le 23 juin dernier, le Mouvement Laudato Si' a écrit au secrétaire d'état du Vatican pour réclamer que le soutien officiel au projet de traité de non-prolifération des combustibles fossiles soit annoncé publiquement. Le Cardinal Czerny, préfet du dicastère pour la promotion du développement humain intégral, a exprimé son accord.

Hilda Koster, professeure de théologie à la faculté Regis St. Michael's, a écrit dans un courriel adressé à *The Catholic Register* que l'action ou l'inaction par rapport aux changements climatiques est "une question qui touche au cœur même de la foi chrétienne. Théologiquement, les changements climatiques concernent notre relation à Dieu comme créateur et protecteur de notre magnifique planète. Le fait de décider de continuer à prendre part à la destruction des conditions permettant l'épanouissement de la vie va à l'encontre de l'acte créateur divin et, par conséquent, de Dieu lui-même. »

Votre Grâce, je cite ici un extrait du livret de prières Laudato Si', Stations de la croix, le chemin écologique de la croix, station 10, du frère Ben Ayodi, OFM (Cap.) : « Au moment où Jésus est dénué de ses vêtements et de sa dignité, la terre est dévêtue de ses minéraux et de son sol riche en nutriments. Aide-nous à rechercher et poursuivre une transition vers des formes renouvelables d'énergie et à restreindre notre consommation d'énergie afin que la terre soit restaurée en son état d'abondance glorieuse. »

« Au Canada, l'Église jouit de l'opportunité d'agir », a déclaré Agnès Richard, coordonnatrice du Mouvement Laudato Si' Movement – Canada. « À l'aide de [l'Accélérateur d'éco-investissement catholique](#), tout diocèse, tout conseil d'école ou institution catholique peut commencer à accorder ses pratiques d'investissement à l'enseignement clair du magistère romain sur l'environnement. »

Commentaires de l'Institut climatique du Canada sur le Rapport d'inventaire national 2024 du gouvernement du Canada. 02.05.24

<https://institutclimatique.ca/news/des-progres-evidents-les-emissions-du-canada-sont-plus-basses-qu'avant-la-pandemie-ce-qui-demonstre-une-separation-claire-entre-croissance-economique-et-emissions/>